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 وزیر راه و شهرسازی گفت: این وزارتخانه با صنعت ساختمان، 
صنعت ریلی و صنایع دریایی، جاده ای و هوایی مواجه است.

مهرداد بذرپاش، دیروز در مراسم هفته پژوهش، در مرکز تحقیقات راه، مسکن 
و شهرسازی ضمن گرامی داشت یاد مرحوم رستم قاسمی، وزیر سابق وزارت راو 
شهرسازی با اشاره به هفته پژوهش و قدردانی از محققان وزارت راه و شهرسازی 
تصریح کرد: برای اینکه نتایج پژوهش های به نتیجه نهایی و حل مشکل منجر 
شود لازم است سه مرحله شناخت نظام مسائل، ارائه راه حل ها و اجرایی کردن 
راه حل ها موارد به درستی انجام شود و هر مرحله اگر به درستی انجام نشده باشد 

نمی تواند به نتیجه نهایی حل مشکل منجر شود.
وزیر راه و شهرسازی با ارائه توضیح در این خصوص که در حال حاضر مشکلاتی 
در نظام و الگوی شهرسازی، شهرهای جدید و ساخت مسکن وجود دارد بیان 
داشت: در سالهای متمادی پژوهشگران برای این مورد تحقیقات متعددی را با 
ارائه ایده های خوب انجام داده اند، اما باید بررسی شود که مشکل در کدام یک از 
مراحل شناخت نظام مسائل، ارائه راه حل ها و اجرایی کردن راه حل ها بوده که 

منجر به حل موضوع نشده است.
وی افزود: در صورت انجام پژوهش های مطلوب و مناسب باید مراحل بعدی را 

هم مورد کنکاش قرارداد که تا با چنین وضعیتی مواجه نشویم.
بذرپاش در بخش دیگری از سخنان خود درباره طرح نهضت ملی مسکن و 
اشاره به هزینه ساخت مسکن مهر و خط اعتباری آن توضیح داد: برای ساخت 
۴میلیون واحد مســکونی بر اساس قانون جهش تولید مسکن با برآورد هزینه 
ســاخت حدود متری ۷ میلیون تومان با در نظر گرفتن هر واحد با مشاعات به 
مساحت ۱۰۰ متر مربع، بودجه دوهزار و۸۰۰ میلیارد تومانی نیاز است که موضوع 
روش های تأمین مالی این طرح با توجه اینکه متقاضیان مسکن های حمایتی از 
اعضای دهک های پایین درآمدی جامعه هســتند، باید مورد بررسی و ارائه راه 

حل قرار گیرد.
وزیر راه و شهرسازی اظهار کرد: این وزارتخانه با صنعت ساختمان، صنعت ریلی 

و صنایع دریایی، جاده ای و هوایی مواجه است که باید رویکرد صنعت را با در نظر 
گرفتن روش های تأمین مالی، مشتری، زمان ساخت، بازار، رقبا و شرکا و موضوع 
تحریم ها در نظر داشته باشیم. طبیعتاً اگر به موضوعات تخصصی وزارت راه و 
شهرسازی به عنوان صنعت بنگریم لازم است رویکرد مرتبط با صنعت هم داشته 

باشیم و پژوهشگران این حوزه نیز لازم است به این موضوع توجه داشته باشند.
وی با درخواســت توجه جدی تر به حوزه حمل ونقل در مرکز تحقیقات راه، 
مسکن و شهرسازی تصریح کرد: لازم است در وزارت راه و شهرسازی دو رویکرد 
دنبال شود؛ نخست اینکه وزارتخانه فناورانه تر از گذشته اداره شود و مطابق با 
تکنولوژی و دانش حرکت کنیم و دوم آنکه درصدد هستیم تا وزارتخانه، پیشران 

پیشرفت کشور باشد که بر این اساس نقش ها متفاوت و بازتعریف خواهد شد.
وزیر راه و شهرسازی تاکید کرد: ما در میدان دچار مشکلات روزمره هستیم و در 

این بین پژوهش نباید از ما عقب تر باشد.
بذرپاش با اشاره به اهمیت پژوهش در وزارت راه و شهرسازی از تشکیل شورای 

عالی پژوهش خبر داد.
در پایان این مراســم از پژوهشــگران برتر حوزه وزارت راه و شهرسازی در 

سازمان ها و شرکت های تابعه با اهدای لوح سپاس قدردانی شد.

وزارتخانه های جهاد کشــاورزی و صمت بر تشکیل کارگروه 
تخصصی صادرات تجهیزات و خدمات فنی و مهندسی آبیاری 
نوین و تقویت تعاملات دیپلماتیکی با کشورهای هدف برای رفع 

موانع صادراتی توافق و تاکید کردند.
فریبرز عباسی در نشست بررسی موانع و مشکلات توسعه صادرات خدمات 
فنی و مهندسی و تجهیزات نوین آبیاری در محل وزارتخانه، تشکیل کارگروه 
تخصصی صادرات در این حوزه با مشارکت وزارت صنعت& معدن و تجارت و 
با حضور تولیدکنندگان بخش خصوصی و دستگاه های ذی ربط را ضروری خواند.

وی اظهار داشت: در این کارگروه مشترک که دبیرخانه آن می تواند در وزارت 
جهاد کشاورزی ایجاد شود، ابتدا باید چالش ها و موانع صادرات تجهیزات و لوازم 
آبیاری نوین و خدمات فنی و مهندسی، احصا و بررسی و برای هر یک از این 
موانع راه حل ارائه شود.عباسی با تاکید بر لزوم تقویت دیپلماتیک صادراتی، از 
دفتر روابط بین الملل و سازمان های تخصصی وزارت جهاد کشاورزی خواست 
با سفارتخانه های کشورهای هدف مذاکراتی را برای حمایت از تولیدکنندگان 
داخلی و صادرات لوازم و تجهیزات آبیاری نوین کشــور آغاز کند.وی در همین 
حال پیشنهاد کرد دوره های آموزشــی در زمینه تجارت، صادرات لوازم آبیاری 

و اســتانداردهای کشورهای هدف برای بخش خصوصی برگزار و از تجارب و 
ظرفیت صادرکنندگان موفق بخش کشاورزی در شرایط تحریم استفاده شود.
معاونت آب و خاک وزارت جهاد کشاورزی، تولیدکنندگان لوازم و تجهیزات کشور 
را توانمند توصیف و تصریح کرد: تولیدات داخلی به لحاظ کمیت و کیفیت ارتقا 
یافته اند و ظرفیت های خوبی برای صادرات داریم.وی ابراز امیدواری کرد؛ راه و 
روش صادرات این تجهیزات در شرایط تحریم با مشارکت دستگاه های مختلف و 
حمایت دولت بهبود یابد. عباسی با اذعان به اینکه ایران در تولید لوازم و تجهیزات 
آبیاری نوین به مرز خودکفایی نزدیک شده است، گفت: نزدیک به ۳۵۰ تولید 
کننده بزرگ و کوچک در این حوزه داریم که از دستگاه های مختلف مانند وزارت 
صمت، پروانه بهره برداری، مجوزهای و استاندارهای لازم را دارند.وی ادامه داد: 
امروز تنها دو یا سه قلم در حوزه تجهیزات آبیاری نوین واردات داریم و تلاش 
می کنیم با کمک شرکت های دانش بنیان و صنعتگران داخلی، بومی سازی شوند.
معاونت آب و خاک وزارت جهاد کشاورزی در همین حال سطح تجهیز اراضی 
آبی کشــاورزی به انواع سامانه های نوین آبیاری را بیش از ۲.۶ میلیون هکتار 
عنوان کرد. در این نشست، مدیرکل دفتر ماشین آلات و تجهیزات کشاورزی، 
ساختمانی و معدنی وزارت صمت، تولید، صادرات و رقابت در شرایط تحریم و 
نوسانات قیمت را سخت دانست و در همین حال پیشنهاد کرد برای رفع موانع و 
مشکلات صادرات تجهیزات و لوازم آبیاری نوین کشاورزی، کارگروه تخصصی 
توسعه صادرات لوازم آبیاری نوین با مشارکت بخش خصوصی و دست اندرکاران 
حوزه صادرات کشاورزی تشکیل شود.ابوذر جمشیدوند با بیان اینکه وزارت صمت 
از تشکیل این کارگروه استقبال می کند، افزود: در شرایط کنونی اگر پیگیری ها در 
چارچوب این کارگروه به درستی در بدنه اجرایی دولتی صورت گیرد و منسجم 
عمل شود، می توان اقدامات مؤثری برای حمایت و توسعه صادرات تجهیزات 
آبیاری نوین انجام داد.وی با تاکید بر حمایت وزات صمت از تولید و توسعه نوآوری 
و فناوری اظهار داشت: ما حاضریم تسهیلاتی را در اختیار تولیدکنددگان لوازم و 

تجهیزات آبیاری نوین قرار دهیم. 

وزیر راه و شهرسازی: معاونت آب و خاک وزارت جهاد کشاورزی بیان کرد:

روش های تأمین مالی مسکن حمایتی بررسی می شود  ضرورت تقویت دیپلماتیک صادراتی با کشورهای هدف 

 مذاکره فرودگاه امام با قرارگاه خاتم
 برای ساخت ترمینال جدید 

فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء )ص( از مذاکره با شهر فرودگاهی امام 
خمینی)ره( برای ساخت ترمینال جدید و همچنین اجرای راه آهن سریع السیر 
تهران- قم- اصفهان خبر داد و گفت: ســاخت مترو در کاراکاس در کشور 

ونزوئلا از جمله فعالیت های برون مرزی قرارگاه است. 
سردار »حسین هوش السادات« در نشست خبری به مناسبت سالگرد تاسیس این مجموعه 
درباره مشارکت قرارگاه در ساخت قطار سریع السیر تهران- قم- اصفهان افزود: فناوری ساخت و 

راه اندازی قطار سریع السیر در کشور برای نخستین بار است که در حال اجرا است.
وی بیان داشت: اکنون عمده زیرسازی راه آهن سریع السیر تهران- قم- اصفهان انجام شده 

است و امیدواریم با تامین منابع مالی آن از طریق فاینانس چین تا پنج سال آینده تکمیل شود.
سردار هوش السادات گفت: طراحی این مسیر ریلی با سرعت ۳۰۰ کیلومتر بر ساعت بود اما 
برنامه ریزی کرده ایم سرعت طرح در این پروژه به ۳۵۰ کیلیومتر بر ساعت برسد. همچنین برای 
ساخت قطار سریع السیر تهران- مشهد به عنوان مسیر پُرمسافر کشور با وزارت راه و شهرسازی 

به جمع بندی و نزدیکی مرحله اجرا رسیده ایم.
وی خاطرنشان کرد: گردش خزانه قرارگاه در قانون بودجه ۱۲ هزار میلیارد تومان است. میزان 
بدهی دولت به قرارگاه هم از آنجایی که شــائبه برانگیز است امکان طرح ندارد، ضمن اینکه 
قرارگاه خاتم در راستای حمایت از بخش خصوصی در پروژه های کمتر از یک هزار میلیارد تومان 
ورود نمی کند. همزمان هر بار با قبول هر پروژه ای ۶۰ درصد کار اجرایی را به پیمانکاران بخش 

خصوصی واگذار می کنیم.
فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء )ص( درباره ساخت سکوهای نفتی در شرکت صدرا و 
سکوهای نفتی فشار زا، اظهار داشت: یک سکوی نفتی تا پایان سال تکمیل و آماده حمل و نصب 
می شود. سکوی »رشادت« به عنوان سکوی نفتی دوم هفت هزار تن است و برای نصب در 
اوایل سال ۱۴۰۳ آماده خواهد شد که این پروژه در حال حاضر ۷۰ درصد پیشرفت فیزیکی دارد.
وی اضافه کرد: در پارس جنوبی با توجه به استفاده از گاز با افت فشار مواجه هستیم، فشارافزایی 
مستلزم استفاده از سکوهای فشار زا است که در این باره مذاکراتی با قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا 
انجام شده است تا در ساخت این سکوها ورود کنیم. این سکوها فناوری خاص و پیچیده دارد اما 
ما با شعار »ما می توانیم« ورود کرده ایم.سردار هوش السادات درباره فعالیت های برون مرزی 
قرارگاه، گفت: در حال حاضر این فعالیت ها گسترده نیست. در عراق در بخش پروژه های عتبات 
ورود کردیم. از بخش خصوصی هم مراجعاتی بوده است و در ونزوئلا خدمات فنی و مهندسی در 
حال انجام داریم همچنین در بخش مترویی این کشور در کاراکاس فعال هستیم. مذاکراتی برای 

اجرای پروژه های نفتی نیز در ونزوئلا در حال انجام است.
وی درباره مشارکت در ساخت پروژه های فرودگاهی، اظهار داشت: در طرح توسعه فرودگاه خرم 
آباد مشارکت داشتیم. توسعه سطوح پروازی فرودگاه کرمانشاه نیز درحال انجام است، در توسعه 
فضای ترمینالی فرودگاه امام نیز مذاکراتی انجام شده است که اگر به نتیجه برسد اقدام می شود.

فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء )ص( اضافه کرد: همچنین با شرکت فرودگاه ها در حال 
بررسی جامع یک قرارداد هستیم، هر چند که اولویت ما حضور بخش خصوصی در قراردادهای 
زیر یک هزار میلیارد تومان است.وی درباره ناترازی میزان تولید و مصرف گاز کشور در فصل 
سرما و امکان حضور قرارگاه در بخش تامین انرژی، گفت: قرارگاه بازوی سازندگی دولت ها است 
و توان مالی بالایی برای انجام برخی پروژه ها ندارد، اما به صورت مشــارکتی و مجری انجام 
قراردادهای نفتی و گازی ظرفیت سازی شده است و برای اجرای شدن قراردادهایی با وزارت 

نفت هم درحال مذاکره هستیم.
سردار هوش السادات درباره پروژه های انتقال آب و طرح های بزرگ آب رسانی که امسال به 
بهره برداری رسید، بیان داشت: نخست در خوزستان سپس در انتقال آب به همدان و کردستان 
پروژه های موفقی داشتیم. ده ها پروژه دیگر مثل آبرسانی به کرمان، یزد، سیستان و بلوچستان و 
شهرهای دیگر نیز در دستور کار است.فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء)ص( ادامه داد: زمانی 
که پیمانکاران خارجی در عسلویه پس از تحریم ها از پروژه خارج شدند، قرارگاه خاتم در ساخت 
پارس جنوبی ورود کرد و با موفقیت پروژه ها به نتیجه رسید. در حال حاضر ۷۰ درصد گاز کشور 
و میعانات گازی از پارس جنوبی تامین می شود.وی با اشاره به ساخت پالایشگاه ستاره خلیج 
فارس توسط قرارگاه خاتم، اضافه کرد: ۲۳ درصد گازوئیل و ۴۰ درصد بنزین کشور از طریق این 
پالایشگاه تامین می شود. همچنین از سال گذشته طرح افتتاح ۵۰ ابرپروژه در ۵۰ هفته را آغاز 

کردیم که ۲۵ پروژه آن به بهره برداری رسید.

عوارض صادراتی سیب زمینی و پیاز اعلام شد
معاون توسعه بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی عوارض دو محصول پرمصرف 
سیب زمینی و پیاز را موقتی اعلام کرد و وعده حذف آنها را برخلاف قانون و 

مرتبط با تعادل قیمت ها در بازار داخل دانست.
به گزارش تجارت نیوز، معاون توسعه بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی عوارض صادراتی سیب 
زمینی و پیاز را اعلام کرد و وعده حذف آنها را برخلاف قانون و مرتبط با تعادل قیمت ها در بازار 
داخل دانست.بر اساس این گزارش عوارض صادراتی برای سیب زمینی ۱۲ درصد و برای پیاز 
۵۰ درصد ارزش پایه صادراتی تعیین شد.با وجود اینکه چندی پیش کمیسیون کشاورزی مجلس 
اعلام کرد که تعرفه  صادرات سه محصول کشاورزی پیاز، گوجه فرنگی و سیب زمینی برداشته 
شده است، اخیرا نامه ای منتشر شده که در آن گمرک عوارض صادرات محصولات سیب زمینی 
و پیاز را به گمرکات اجرایی ابلاغ کرده و بر اساس آن عوارض صادراتی سیب زمینی ۱۲ درصد 

ارزش پایه صادراتی و عوارض صادراتی پیاز ۵۰ درصد ارزش پایه صادراتی تعیین شده است.
عوارضی که بنابر گفته نایب رئیس اتحادیه ملی محصولات کشاورزی به دلیل تنظیم بازار 
داخلی و نگرانی هایی از این دســت وضع شده است.صدرالدین نیاورانی در پاسخ به اینکه چرا 
کمیسیون کشاورزی مجلس این تعرفه ها را حذف کرده و مجددا برای صادرات سیب زمینی و 
پیاز تعرفه صادراتی اعلام شده است، گفت: تا پیش از این عوارض صادراتی برای این محصولات 
۱۲۰ و ۷۰ درصد بود ولی در حال حاضر کاهش یافته است.وی ادامه داد: قرار بر این بود که این 
تعرفه ها حذف شود ولی وزارت جهادکشاورزی نگرانی های خود را در خصوص بازار داخلی مطرح 

کرد و معتقد است این عوارض باید برای تنظیم بازار داخلی باشد.

اینفوگراف

رییس مرکز دادرسی سازمان امور مالیاتی به ظرفیت 
هزار هزار میلیارد تومانی درآمدهای مالیاتی در ســال 
۱۴۰۲ اشاره کرد و گفت: رقمی که در بودجه سال آینده 
در نظر گرفته شد، حدود ۷۰۰ تا ۷۵۰ هزار میلیارد تومان 
است و اگر سقف بودجه ۲ هزار میلیارد تومان باشد این 

نسبت برای سال بعد به ۳۷ درصد می رسد. 
سومین نشســت از همایش »نظام مالیاتی؛ عادلانه و هوشمند« 
دوشــنبه ۲۱ آذرماه با موضوع »آسیب شناسی شاخص های ارزیابی 
عملکرد نظام مالیاتی« با حضور صاحب نظــران در مرکز آموزش، 

پژوهش و برنامه ریزی سازمان امور مالیاتی کشور برگزار شد.
در این نشست ابتدا بر اهمیت شاخص ها و حکمرانی آنها بر فضای 
سیاستگذاری اقتصادی کشور صحبت شد، سپس لزوم افراز شاخص ها 

از حیث اهداف و کارکردها مورد تاکید قرار گرفت.
برخی از مسئولان حاضر در نشست، دقت برخی شاخص ها از حیث 
ارزیابی عملکرد سازمان مالیاتی را دارای خدشه دانستند و متذکر شدند 
که نتیجه برخی شاخص ها حاصل صرف عملکرد سازمان مالیاتی 
نیست و عوامل دیگری نظیر قوانین، نهادهای دیگر نظیر دیوان عدالت 

اداری و کمبود نیروی انسانی در نتایج عملکردی موثرند.
»محمد پاریزی«، مشاور عالی رئیس کل سازمان امور مالیاتی در 
این نشست ضمن اشاره به اهمیت تعریف شاخص های مناسب در 
تحقق اهداف نظام مالیاتی کشور گفت: فرض ما نباید بر این باشد 
که در چارچوب فعلی شاخص تعریف کنیم، در سال های اخیر سازمان 
امور مالیاتی گروگان دولت ها و قانونگذران بوده است اما نباید در همین 

چارچوب صرفا شاخص تعریف کرد.
وی افزود: شاخص ها دو دسته هستند؛ نخستین دسته شاخص های 

هدف یا ملی و دسته دوم شاخص های فرآیندی است.
پاریزی اعلام کرد: در دســته نخست چند شاخص کلیدی نسبت 
مالیات به تولید، نسیت مالیات به بودجه دولت و مسئله توزیع درآمد 

داریم که البته اندازه گیری آن دشوار است.
مشاور عالی رئیس کل سازمان امور مالیاتی با بیان اینکه این شاخص 
نشان می دهد اگر مالیات گرفته نمی شد ضریب جینی چند بود و بعد از 
اعمال نظام مالیاتی ضریب جینی چقدر شده است، گفت: اکنون امکان 

محاسبه این شاخص به طور دقیق وجود ندارد.
وی افزود: در مورد نسبت مالیات به تولید ناخالص داخلی نیز وضعیت 
فعلی کشــور در حدود ۶ درصد اســت. در این شاخص نیز معمولا 
هدفگذاری می شود که در یک دوره ۴ ساله ۵۰ درصد افزایش یابد. 
اما این روش منطقی نیست و باید به این مسئله فکر کنیم که نسبت 

عادلانه و معقول این شاخص برای اقتصاد ایران چقدر است و فاصله 
ما با این میزان مطلوب چقدر است.

مشــاور عالی رئیس کل سازمان امور مالیاتی متولی اصلی تحقق 
اهداف نظام مالیاتی کشور را وزارت اقتصاد دانست و افزود: نخستین 
انتظار به عنوان یک شهروند، اصلاح مالیه بودجه است چراکه قبل 
از آن نمــی توانیم خیلی از اصلاحات دیگر را همچون نظام بانکی 

را درست کنیم.
»مهدی موحدی بک نظــر« دبیر علمی همایش و رئیس مرکز 
آموزش سازمان امور مالیاتی، در این نشست گفت: شاخص ها نه تنها 
رویه ها و قوانین رو از جهت عملکردی مورد سنجش قرار می دهند، 
بلکه نگاه بدیلی را نیز پیش روی سیاستگذار قرار دهد و مبدأ حرکت به 

سمت یک نگاه جدید و یک تحول در عملکرد باشد.
موحدی خاطرنشان کرد: بخشی از شاخص ها اساسا از دایره اختیار 
سازمان امور مالیاتی خارج است و باید در این زمینه بین شاخص ها 

تفکیک قائل شد.
رئیس مرکز آموزش ســازمان امور مالیاتی ضمن انتقاد از وضعیت 
تحقق اهداف مالیاتی در برنامه های توسعه کشور گفت: در برنامه اول 
توســعه شاخص نسبت مالیات به تولید حدود هشت درصد در نظر 

گرفته شده بود که امروز تحقق این هدف امکان پذیر نیست.
وی خاطرنشان کرد: شــاخص نسبت مالیات به بودجه دولت نیز 
در حدود ۴ درصد در نظر گرفته شــده بود که این نسبت در برنامه 
دوم حدود ۲۰ درصد کاهش پیدا کرد. بنابراین رویه هدفگذاری برای 
شاخص های مالیاتی در برنامه های توسعه منطقی نبوده است و در 

زمینه تعریف شاخص ها نیازمند تحول هستیم.
»علی رستم پور«، رئیس مرکز دادرسی سازمان امور مالیاتی، در این 
نشست اهمیت مباحث مرتبط با اقتصاد سیاسی را در عملکرد سازمان 
امور مالیاتی موثر دانست و گفت: سهم مالیات مستقیم مشاغل ۵ درصد 
سبد مالیاتی است و سهم اصناف نیز ۲ تا ۲.۵ درصد است. سبد مالیاتی 
این بخش که صدای بلندی دارند و به مقامات عالی کشور دسترسی 

دارند، باید به مراتب بیشتر از این باشد.
وی افزود: برای امسال به طور مستند می توانستیم بر اساس قوانین 
فعلی کشور ۵ تا ۶ برابر سال های قبل از این بخش درآمد اخذ کنیم 

ولی مسائل اقتصاد سیاسی مانع شد.
رستم پور ادامه داد: رقمی که در بودجه سال آینده در نظر گرفته شده، 
حدود ۷۰۰ تا ۷۵۰ هزار میلیارد تومان است و اگر سقف بودجه ۲ هزار 
میلیارد تومان در نظر گرفته شود، این نسبت برای سال بعد به حدود 

۳۷ درصد می رسد.

رئیس مرکز دادرسی سازمان امور مالیاتی خاطرنشان کرد: کاهش 
این نسبت منطقی نیست و باید برای سال بعد نیز این نسبت بالاتر از 

۵۰ درصد تثبیت شود.
وی گفت: هوشمند شدن فرآیند اخذ مالیات ها این ظرفیت را ایجاد 
کرده است و به عقیده من سقف وصول درآمدهای مالیاتی برای سال 
۱۴۰۲ بالاتر از ۷۵۰ هزار میلیارد تومان اســت و حداقل باید نسبت 
مالیات به بودجه سال ۱۴۰۱، در سال ۱۴۰۲ نیز محقق شود و برای 
تحقق این نســبت درآمدهای مالیاتی در بودجه سال ۱۴۰۲ باید در 

حدود هزار هزار میلیارد تومان در نظر گرفته شود.
»امیر احمــد مهدیان راد«، معاون برنامه ریــزی مرکز آموزش و 
پژوهش ســازمان مالیاتی، در این نشست گفت: در سال های ۹۵ و 
۹۶ نسبت مالیات به تولید ناخالص داخلی در بالاترین سطح بود و در 

حدود ۸ درصد قرار داشت.
مهدیان راد عملکرد سازمان امور مالیاتی در سال های اخیر را قابل 
دفاع دانست و افزود: افزایش درآمدهای مالیاتی دولت در سال های 
اخیر نشان می دهد که دست کم این سازمان در مقایسه با درآمدهای 
نفتی، درآمدهای گمرکی و درآمدهای خصوصی ســازی، عملکرد 

بهتری داشته است.
معاون برنامه ریزی مرکز آموزش و پژوهش سازمان مالیاتی ضمن 
انتقاد از معافیت های مالیاتی متعدد در اقتصــاد ایران، گفت: وضع 
معافیت مالیاتی بر اساس قوانین توسعه ممنوع شده است ولی هرساله 

معافیت های متعددی اضافه می شود.
وی گفت: اکنون با بیان اینکه بیش از ۵۰ درصد تولید ناخالص داخلی 
کشــور معاف از مالیات است و هرساله بر میزان آن اضافه می شود، 
گفت: در این شرایط وصول مالیات دشوار می شود. علاوه بر این پایین 
بودن سرمایه اجتماعی در وصول مالیات موثر است و تمکین مالیاتی 

را کاهش داده است.
»حمیدرضا خسروآبادی«، رئیس گروه مدیریت عملکرد سازمان 

اداری و استخدامی کشور در این نشست تحریم را فرصتی ویژه برای 
بهبود شاخص های نظام مالیاتی کشور عنوان کرد و افزود: بسیاری 
از دســتگاه ها تحریم را به عنوان یک مانع جدی در تحقق عملکرد 
مطلوب خود می دانند ولی درخصوص سازمان امور مالیاتی، این شرایط 

میتواند به عنوان یک فرصت مطرح باشد.
وی افزود: در سال های اخیر با وجود تحریم ها، تنها ۵ درصد نسبت 
مالیات به بودجه دولت افزایش پیدا کرده و از سال ۹۷ تا ۱۴۰۰ از حدود 
۳۶ درصد به حدود ۴۲ درصد رســیده است که نشان می دهد از این 

فرصت استفاده نشده است.
»ایمان فدایی«، رئیس گروه مالیاتی وزارت اقتصاد در این نشست 
ضمن اشاره به وضعیت نامطلوب شاخص های حوزه مالیات کشور 
گفت: از جمله شاخص های کلان می توان به نسبت مالیات به تولید، 
نسبت مالیات به بودجه دولت و نسبت مالیات به اعتبارات هزینه ای 

اشاره کرد.
وی افزود: به طور مثال برای نسبت شاخص مالیات به تولید ناخالص 
داخلی در برنامه پنجم توسعه هدفگذاری ۱۰ درصدی انجام شده است 
ولی در عملکرد از حدود ۷ درصد ســال ۱۳۹۵ به حدود ۵ درصد در 

سال جاری رسیده ایم.
فدایی رئیس گروه مالیاتی وزارت اقتصاد اظهار داشت: درخصوص 
شــاخص مالیات به منابع عمومی دولت هدفگذاری ۵۰ درصد بوده 
اســت اما در سال ۱۴۰۰ حدود ۳۷ درصد و در سال جاری نیز حدود 

۴۲ درصد محقق است.
رئیس گروه مالیاتــی وزارت اقتصاد گفت: همچنین درخصوص 
شاخص مالیات به اعتبارات هزینه ای هدفگذاری حدود ۷۲ درصد بوده 
است ولی در سال ۱۴۰۰ حدود ۴۸ درصد و در سال جاری نیز حدود 
۵۸ درصد محقق شده است و همچنان با اهداف برنامه فاصله داریم.

وی درخصوص چالش های درونی پیش روی تحقق اهداف سازمان 
امور مالیاتی، گفت: از جمله مهمترین چالش های درونی فرار مالیاتی 
گسترده است. بر اساس بررسی ها ۳۵ تا ۷۰ درصد درآمدهای وصولی، 
فرار مالیاتی وجود دارد که یک مشــکل بزرگ محسوب می شود و 
مهمترین عامل آن نیز ضعف سازمان امور مالیاتی در دسترسی به 
اطلاعات مالی و بانکی اســت که لازم اســت در این زمینه دیگر 

دستگاه ها با سازمان امور مالیاتی همراهی کنند.
فدایی اظهار داشــت: چالش درونی دیگر گستردگی معافیت های 
مالیاتی است که دست کم ۴۰ درصد تولید داخلی را شامل می شود و 
این مشکل دست سازمان امور مالیاتی را در اخذ مالیات از بسیاری از 

کسب و کارها بسته است.

ظرفیت ۱۰۰۰ هزار میلیارد تومانی درآمدهای مالیاتی در سال ۱۴۰۲
رییس مرکز دادرسی سازمان امور مالیاتی اعلام کرد

وزیر اقتصاد ضمن اشاره به دیدار روسای جمهور 
ایران و چین در آینده ای نزدیک، از نهایی شدن 
۱۶ نقطه تفاهم بین دو کشــور برای پیاده سازی 

تفاهم ۲۵ ساله خبر داد.
احسان خاندوزی در مورد همکاری های ایران و چین در قالب 
ســند ۲۵ ساله، اظهار کرد: به عنوان مقدمه برای فراهم شدن 
توافقات ایران و چین در دیدار آتی رؤسای جمهور دو کشور که 
در آینده صورت خواهد گرفت، اجلاسی با حضور بالاترین مقام 
چینی در حوزه ایران که معاون نخست وزیر چین است و معاون 
اول رئیس جمهور ایران که عالی ترین مقام مذاکراتی ایران در 

حوزه چین است، امروز این اجلاس برگزار شد.
وزیر امور اقتصادی و دارایی افزود: این اجلاس بر چهار کمیته 

متکی بود که دیروز در حوزه های چهارگانه بین دستگاه های 
اقتصادی و تخصصی بین دو کشــور منعقد شده بود و به ۱۶ 
نقطه تفاهم بین دو کشور برای پیاده سازی تفاهم ۲۵ ساله ایران 
و چین رسیده بود که امروز این ۱۶ تفاهم در اجلاس نهایی شد.
وی ادامه داد: بر همین اساس بنا شد اقدامات اجرایی آن هم 
در حوزه انرژی، نفت و گاز، هم در حوزه ســرمایه گذاری های 
مشترک دو کشور، هم در حوزه تعاملات مالی، ارزی و بانکی 
و هم در زمینه پروژه های استراتژیکی چه در زمینه ترانزیت و 
چه در حوزه های زیرساختی و بنادر ایجاد شود و در دستور کار 
جزئیاتی قرار گیرد که این جزئیات در ملاقات دو رئیس جمهور 
چین و ایران بررسی و در نهایت توافق قطعی برای اجرایی شدن 
این جزئیات فراهم شود. خاندوزی در مورد زمان اجرایی شدن 

توافقات بین دو کشور، تصریح کرد: در دیدارهایی که دیروز در 
چهار کمیته تخصصی صــورت گرفت، گفت و گوهایی توأم 
با جزئیات انجام شــد که به نظر می رسد در کوتاه ترین زمان 
ممکن زمینه اجرایی شدن را فراهم می کنیم؛ بر همین اساس 
نیز مقدمات خوبی در دیدار آتی رؤســای جمهور ایران و چین 
فراهم شده اســت. وزیر امور اقتصادی و دارایی در خصوص 
وضعیت تجارت ایران و چین نیز گفت: با توجه به اینکه اراده 
سیاسی و اقتصادی دو کشور بر این تعلق گرفته که علی رغم 
محدودیت های بین المللی و فشارهای تحریم، ارتقای ظرفیت ها 
در دســتور کار قرار گیرد در همین راستا نزدیک به ۲۰ درصد 
افزایش تجارت داشتیم که البته چشم انداز سال ۲۰۲۳ بسیار 

بیشتر از وضعیت موجود خواهد بود.

وزیر اقتصاد اعلام کرد؛

نهایی شدن ۱۶ نقطه تفاهم برای اجرای سند ۲۵ ساله ایران و چین

رییس سازمان توسعه تجارت با اشاره به صادرات چهار میلیارد و ۳۰۵ میلیون دلاری 
ایران در هشت ماهه امسال به عراق، گفت: این میزان در مدت مشابه سال گذشته چهار 
میلیارد و ۱۳۳ میلیون دلار بوده که نشان دهنده رشد چهار درصدی صادرات غیرنفتی 

به این کشور است. 
»علیرضا پیمان پاک« با اشاره به آمار هشت ماهه صادرات غیر نفتی جمهوری اسلامی ایران به عراق در 
سال جاری، افزود: از مجموع صادرات غیرنفتی ایران به عراق ۳میلیارد دلار مربوط به ۶۲ زیرگروه کالایی 
صادراتی است گفت: این میزان نسبت به مدت مشابه سال ۱۴۰۰ حدود ۳۶ درصد رشد داشته است. همچنین 

طی مدت مذکور، ۵۴ زیرگروه کالایی به عراق کاهش صادرات داشته اند.
رییس سازمان توسعه تجارت با اشاره به این مطلب که آمار صادرات جمهوری اسلامی ایران با احتساب 
صادرات گاز به عراق ۴۶۶۵ میلیون دلار بوده که نسبت به مدت مشابه سال قبل ۲۴ درصد کاهش نشان 
می دهد تاکید کرد: صادرات گاز طبیعی به عراق طی ۸ ماهه سال جاری نسبت به مدت مشابه سال گذشته 

به میزان ۱.۶ میلیارد دلار کاهش داشته است.
وی ادامه داد: بررســی دقیق تر ســبد صادرات ایران به عراق نشان می دهد از مجموع ۱۰۰ قلم نخست 

کالاهای صادراتی به عراق، ۷۰ قلم با رشد صادرات همراه بوده و ۳۰ قلم کاهش صادرات داشته است.
پیمان پاک، برخی از زیرگروه های صادرات که صادرات آنها بیشترین افزایش یافته را برشمرد و افزود: شمش 
فولادی، کود اوره، ترانسفورماتورها، لوله های فولادی، پروفیل ها، محصولات پلاستیکی، چوب و محصولات 
چوبی، صنایع معدنی و فلزی، سیم و کابل، محصولات لبنی و لوازم خانگی انرژی بر بزرگ، دارای بیشترین 

رشد صادرات به عراق در مدت مذکور بوده اند.
وی با اشــاره به مشــکلاتی که تحریم های ظالمانه برای توســعه تجارت خارجی ایجاد کرده است، 
خاطرنشان کرد: این سازمان به عنوان متولی تجارت خارجی کشور، با وجود این مشکلات بویژه قطع ارتباطات 
بانکی برنامه های متعددی را برای توسعه صادرات به کشور عراق و حفظ بازار مذکور در دستورکار قرار داده 

است.

مدیرکل امور بین الملل وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: ایران در حوزه های مختلفی مانند توسعه 
نظام حمایت اجتماعی، مبارزه با فقر شدید، سه جانبه گرایی و تعیین حداقل دستمزد، دارای تجارب سیاستی 

ارزشمندی است و ما آمادگی داریم تا این تجارب را با سازمان بین المللی کار به اشتراک بگذاریم. 
در جریان هفدهمین اجلاس منطقه ای آسیا و اقیانوسیه سازمان بین المللی کار )APRM( در سنگاپور، هیأت سه جانبه اعزامی 
ایران به ریاست »حامد فروزان« مدیرکل امور بین الملل وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به همراه سرپرست کانون کارفرمایان و 
سرپرست تشکل های کارگری با »گیلبرت اف هنگبو« مدیر سازمان بین المللی کار دیدار و گفت وگو کردند.فروزان، رییس هیات 
اعزامی جمهوری اسلامی ایران با تقدیم پیام مقام عالی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به دبیرکل این سازمان و تشریح اقدامات 
مؤثر ایران در پیگیری الحاق به مقاوله نامه ۱۵۵ )بنیادین ایمنی و بهداشت کار(، مقاوله نامه ۸۱ )بازرسی کار(، مقاوله نامه شماره ۱۴۴ 
)مشاوره سه جانبه(، مقاوله نامه ۹۸ )حق تشکل یابی و چانه زنی  جمعی( و همچنین اصلاحیه ۱۹۸۶ اساس نامه سازمان بین المللی کار، 
گفت: انتظار می رود روابط و همکاری های این سازمان با جمهوری اسلامی ایران بر اساس اسناد برنامه کشوری کار شایسته مستقر 
شود.وی تاکید کرد: سازمان بین المللی کار با لحاظ ملاحظات فرهنگی کشورهای مسلمان عضو، از ورود مباحث و مفاهیم حساسیت 
برانگیز فرهنگی در اسناد سازمان ممانعت کند.فروزان با تاکید بر آمادگی ایران برای همراهی با برنامه های توسعه آفرین سازمان، اظهار 
داشت: نظام کنونی نمایندگی گروه های منطقه ای در سازمان بین المللی کار تناسب چندانی با حجم نیروی کار جهان در این مناطق 
ندارد و برای قرار گرفتن اولویت های این مناطق در دستور کار سازمان، باید این نظام نمایندگی اصلاح شود.»سیدحسن افتخاریان« 
نماینده و سرپرست گروه کارفرمایی نیز در این دیدار، انتظارات جامعه کارفرمایان کشور را افزایش کمک های فنی سازمان بین المللی در 
حوزه های مختلف عنوان کرد  و خواستار تسریع در اقدامات اجرایی از سوی سازمان بین المللی کار شد.»سیدمحمد یاراحمدیان« نماینده 
و سرپرست گروه کارگری کشور نیز با اشاره به اقدامات مطلوبی که در سال های گذشته با حمایت و استقبال مجلس شورای اسلامی 
در حوزه الحاق به مقاوله نامه ها به ویژه مقاوله نامه ۹۸ انجام شد، این تعاملات را فرصتی مناسب در جهت بهره مندی از فرصت های 
همکاری در زمینه کار شایسته برشمرد.در این نشست، مدیرکل سازمان بین المللی کار نیز ضمن ابراز خرسندی از برگزاری دیدار با 
هیات جمهوری اسلامی ایران، بر لزوم ارتقای همکاری دوجانبه با ایران در جهت توسعه کار شایسته تأکید کرد.وی با استقبال از اعلام 
آمادگی ایران برای همراهی با برنامه های توسعه سازمان بین المللی کار، گفت: در تثبیت نظام مشاوره و توسعه رویکرد سه جانبه گرایی 

از تجارب جمهوری اسلامی ایران بهره خواهیم گرفت.

 رشد ۴ درصدی
 صادرات غیرنفتی به عراق

آمادگی ایران برای تبادل تجربیات تثبیت کار 
شایسته با سازمان بین المللی کار

معاون صید و بنادر ماهیگیری سازمان شیلات ایران از اتمام پروژه 
احداث بندر صیادی شهید باهنر با تخصیص ۱۵۰ میلیارد ریال تا 

پایان سال جاری خبر داد.
معاون صید و بنادر ماهیگیری ســازمان شیلات ایران از اتمام پروژه احداث بندر 
صیادی شهید باهنر تا پایان سال جاری خبر داد و گفت: بندر صیادی شهید باهنر 
در استان هرمزگان یکی از مهمترین بنادر صیادی جنوب کشور است که عملیات 
احداث آن با تخصیص ۱۵۰ میلیارد ریال  تا پایان سال جاری به اتمام خواهد رسید.

آقای مصطفی بهشتیان با اشــاره به اینکه اتمام این پروژه به ۱۵۰ میلیارد ریال 
نیاز دارد، اظهار داشــت: این میزان اعتبار صرف هزینه ترمیم اسکله بندر صیادی 

خواهد شد.
معاون صید و بنادر ماهیگیری سازمان شیلات ایران با بیان اینکه هم اکنون اسکله 
صیادی در این بندر مورد اســتفاده صیادان قرار می گیرد، اذعان داشت: این اسکله 
صیادی از جهت انجام خدمات پشتیبانی تخلیه و بارگیری شناور های صیادی با آبخور 

بالا برای شیلات هرمزگان از اهمیت ویژه ای برخورداراست.
این مقام مسئول در سازمان شیلات ایران گفت: این اسکله تنها اسکله اختصاصی 
ویژه کشتی های صیادی با تناژ بالا در جنوب کشور است، تصریح کرد: شناور هایی با 

آبخور ۱۲ متر می توانند از خدمات پشتیبانی در این اسکله استفاده کنند.
وی با اشاره به اینکه بیش از ۵۰ سال از عمر این اسکله می گذرد، عنوان کرد: با 
توجه به کاهش شدید ضریب ایمنی سازه موجود از لحاظ فنی تشخیص داده شد که 
هرچه بیشتر نسبت به مقاوم سازی و بازسازی عرشه و پایه های بتنی آن اقدام لازم 
انجام پذیرد که با مطالعات مشاور طرح و پیگیری های اداره کل شیلات هرمزگان و 

موافقت سازمان شیلات ایران عملیات اجرایی آن آغاز شد.

اتمام پروژه احداث بندر صیادی 
شهید باهنر تا پایان امسال 
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